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درحالــی حدود شــش ســال دیگر تا احیــای کامل 
دریاچه ارومیه و رســیدن به تراز اکولوژیک مانده اســت 
کــه نگرانی هایی در زمینه ادامــه فعالیت های احیای این 
دریاچه در دولت آینده وجود دارد. مدیر دفتر برنامه ریزی 
و تلفیق ستاد احیای دریاچه ارومیه ضمن اشاره به اینکه 
ســناریوهای مختلفی بــرای ادامه روند احیــای دریاچه 
ارومیه در دولت ســیزدهم درنظــر گرفته ایم، گفت: اگر 
دریاچه ارومیه عقب گرد کند، خســارت زیادی را متحمل 
خواهیم شد.به گزارش ایســنا، براساس آخرین اطلاعات 
ستاد احیای دریاچه ارومیه درحال  حاضر تراز این دریاچه 
۱۲۷۱.۲۵ متر، ســطح آن ۳۴۰۵ کیلومتر مربع و حجم 
آب آن ۴.۷ میلیارد متر مکعب گزارش شده است. مقایسه 
این آمار با اعداد و ارقام ســال گذشــته نشان می دهد که 
طی ســال جاری تراز، ســطح و حجم آب دریاچه ارومیه 
کاهش یافته است. برای مثال طی سال گذشته در همین 
بازه زمانی دریاچه ارومیه بیــش از ۶ میلیارد متر مکعب 
آب داشــته است.روند کاهشــی تراز و سطح آب دریاچه 
ارومیه ناشــی از کاهش بارش هــا و عدم پرداخت حق آبه 
آن توسط وزارت نیرو است. مسعود تجریشی - مدیر دفتر 
برنامه ریزی و تلفیق ستاد احیای دریاچه ارومیه - در گفت 
و گویی با ایســنا ضمن اشــاره به اینکه وزارت نیرو طی 
ســال جاری در پرداخت حق آبه دریاچه ارومیه کم لطفی 
کرده است، اظهار کرد: درحالی که بارش ها در حوضه آبریز 
دریاچــه ارومیه بین ۲۰ تا ۳۵ درصــد کاهش پیدا کرده 
اســت اما حدود ۶۵ درصد حق آبه دریاچه ارومیه را طی 
سال آبی جاری پرداخت نکردند.وی در ادامه با بیان اینکه 
ما هنوز نتوانســته ایم که در زمینــه مدیریت منابع آب، 
محیط زیســت را در اولویت قــرار دهیم، تصریح کرد: در 
قانون حفاظت از تالاب ها و مصوبه شورای عالی آب تاکید 
شده اســت که ابتدا باید سهم آب شــرب سپس حق آبه 
محیط زیست و پس از آن سهم آب کشاورزی در اولویت 

تخصیص ها باشد.
تجریشــی با اشــاره به بدهی ۳۰ میلیارد متر مکعبی 
وزارت نیرو به دریاچه ارومیه به دلیل عدم پرداخت حق آبه 
آن در ســال های گذشــته گفت: از این رو ما توافق کرده 
بودیم که اگر پــس از تخصیص حق آبه ها، آبی اضافه آمد 
آن را به ســمت دریاچه رهاســازی کنند همچنین گفته 
بودیم که این به دلیل آن اســت که در ســال های گذشته 
ســهم آب دریاچه را برمی داشتید و کسی نبود که بگوید 
که با این آب چه کرده اید.مدیر دفتر برنامه ریزی و تلفیق 
ســتاد احیای دریاچــه ارومیه ادامه داد: طی ســال های 
۱۳۹۲ و ۱۳۹۳ کــه ســتاد احیا کار خــود را آغاز کرد، 
نــه قانون حفاظت از تالاب ها به تصویب رســیده بود و نه 
توافقاتی درباره پرداخت حق آبه ها وجود داشت اما اکنون 
قوانین و توافقاتی در زمینه وجود دارد. از این رو ما انتظار 
داریم که در ســال ۱۴۰۰ با توجه به وجود این قوانین در 

زمینه پرداخت حق آبه ها بهتر از این عمل شود.
 تراز دریاچه ارومیه از اردیبهشت ماه 

کاهشی شد
وی در بخــش دیگــری از صحبت های خــود با بیان 

اینکه معمولا ســطح تراز دریاچه ارومیه طی چند ســال 
اخیر در اردیبهشــت ماه افزایش می یافــت، در خرداد تا 
تیر ماه ثابت می شــد و پس از آن به  دلیل تبخیر کاهش 
پیدا می کرد، تصریح کرد: متاســفانه امسال به  دلیل عدم 
پرداخت حق آبه تــراز دریاچه ارومیه از اردیبهشــت ماه 
سمت کم شــدن پیش رفت. درحال  حاضر نقطه امید ما 
این اســت که سد کانی سیب که اکنون ۱۵۰ میلیون متر 
مکعب آب دارد توســط تونل انتقال آب به دریاچه ارومیه 
راه پیــدا کند. امیدواریم این تونل نیز طی مهر تا آبان ماه 
امسال به بهره برداری رسد.به گفته تجریشی تونل انتقال 
آب کانی سیب سالانه حدود ۶۰۰ میلیون متر مکعب آب 
را به ســمت دریاچه ارومیه هدایت خواهد کرد همچنین 
این انتقال آب به صورت دائم خواهد بود. از ســویی دیگر 
سایر اقدامات در زمینه صرفه جویی آب از محل کشاورزی 
نیز باید پیگیری شود.مدیر دفتر برنامه ریزی و تلفیق ستاد 
احیای دریاچه ارومیــه در ادامه اظهار کرد: ما باید حدود 
۹۵۰ میلیون مترمکعب آب در بخش کشاورزی در حوضه 
آبریــز دریاچه ارومیه صرفه جویی کنیــم. با توجه به این 
موضوع طی ســال آبی گذشــته حدود ۴۵۰ میلیون متر 
مکعب از این مقدار محقق شــد. لازم اســت که طی پنج 
ســال آینده نیز ۴۵۰ میلیون متر مکعــب دیگر با انجام 
اقداماتی مانند تغییر الگوی کشــت از محل کشــاورزی 
صرفه جویی شود.وی افزود: دو تصفیه خانه تبریز و ارومیه 
نیز ســالانه حدود ۱۵۰ تا ۱۷۰ میلیــون متر مکعب آب 
دائم را به ســمت دریاچه می فرستند. از این رو باتوجه به 
اقدامات انجام شــده می توان گفت که از این پس سالانه 
حدود یک میلیارد متر مکعب آب دائم به ســمت دریاچه 
ارومیه رهاسازی می شــود بنابراین با فرض اینکه دریاچه 
ارومیه ســالانه کمترین میزان ورودی در حوضه آبریز را 
داشته باشد) حدود ۱.۴ میلیارد متر مکعب( می توان گفت 
که شرایط دریاچه نمی تواند بدتر شود و به شرایط بد خود 

در سال های گذشته برگردد.
دریاچه ارومیه از مرحله بحران عبور کرده است

تجریشی با اشاره به اینکه باتوجه به این  موارد می توان 
گفت که دریاچه ارومیه از مرحله بحران عبور کرده است 
و در حال  حاضر معضلی به عنوان خشــک شدن دریاچه 
ارومیه نداریم، گفت: در دولت ســیزدهم باید به ســمت 
صرفه جویــی آب در بخش کشــاورزی و دریافت حق آبه 
تالاب ها از وزارت نیرو حرکت کنیم حتی می توان امیدوار 
بود که دستگاه های نظارتی نیز به موضوع پرداخت حق آبه 
تالاب ها ورود کنند چراکه درحــال  حاضر قوانینی وجود 
دارد که بر اســاس آن ها مــردم، دســتگاه های نظارتی، 
ســازمان حفاظت محیط زیســت و... می توانند نسبت به 

عدم پرداخت حق آبه ها به قوه قضاییه شکایت کنند.
وی ادامه داد: برای ادامــه روند احیای دریاچه ارومیه 
در دولت ســیزدهم ســناریوهای مختلفی درنظر گرفته 
شده است. یکی از این سناریوها ایجاد مرکز آینده پژوهی 
دریاچه ارومیه اســت. این مرکز پس از اتمام کار ســتاد 
احیــا به کار پایــش و نظارت بر دریاچــه ارومیه خواهد 
پرداخت و ســطح دریاچه، تراز و حجم آب آن و توســعه 
اراضی کشــاورزی و ... را به نماینــدگان مجلس و رئیس 
جمهوری گزارش می دهد.مدیر دفتر برنامه ریزی و تلفیق 
ستاد احیای دریاچه ارومیه در ادامه به ایجاد مرکز حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه اشــاره کرد و توضیح داد: وزارت نیرو 
از اول فروردین ماه سال جاری مجموعه جدیدی را تحت 
عنوان »حوضه آبریز دریاچه ارومیه« ایجاد کرده اســت تا 
مدیریت آب در این منطقه و بین اســتان ها انجام شــود 
علاوه بر این وزارت جهاد کشــاورزی نیز مرکزی را به نام 
»همبست آب، کشــاورزی، محیط زیست و انرژی« برای 
پیگیری امور دریاچه ارومیه راه اندازی کرده اســت.وی با 
بیان اینکه اقدام بســیار مهم طی پنج ســال آینده برای 
ســال رسیدن به تراز اکولوژیک صرفه جویی ۴۵۰ میلیون 

مترمکعبی آب در بخش کشــاورزی اســت، تصریح کرد: 
اگر کشــاورزی را به حال خود رها کنیم سطح زیر کشت 
افزایش خواهد یافت و به وزارت نیرو برای سدسازی فشار 
خواهند آورد. از این رو برنامه ای برای پنج محصول یونجه، 
چغندرقند، ســیب و انگور تدوین شده است که بعضی از 

آن ها نیز به مرحله اجرا رسیده است.
به گفته تجریشــی این پنج محصول ۷۵ درصد اراضی 
و ۷۵ درصــد مصرف آب حوضه آبریز را به خود اختصاص 
داده اند. از این رو برنامه ای تحت عنوان »به کاشت« تعریف 
شده اســت که بر اســاس آن می توان هم مصرف آب را 
کاهش و هم بهره وری و تولیــد را افزایش داد.مدیر دفتر 
برنامه ریزی و تلفیق ســتاد احیای دریاچه ارومیه در ادامه 
اظهار کرد: درحال  حاضر ســطح زیرکشــت چغندر قند 
کاهش پیدا کرده و به بیرون از حوضه آبخیز هدایت شده 
اســت همچنین به عنوان محصول جایگزین کم آب بر به 
ســراغ گیاهان دارویی رفته ایم. در آن زمان بســیاری به 
ما می گفتند که با صرفه جویی آب در مزرعه، کشــاورزی 
آســیب خواهد دید اما بررســی های انجام شده نشان داد 
کــه نه تنها این اتفاق نیفتاده اســت بلکــه حدود ۱۵ تا 
۲۵ درصد افزایش تولید داشــته ایم. تجریشــی ادامه داد: 
از ســویی عده ای دیگر می گفتند که کشــاورزان به دلیل 
عدم پرداخت آب به ســمت استفاده از آب های زیرزمینی 
رفته اند اما مجدد بررســی ها نشان داد که سطح آب های 
زیرزمینــی نیر بــا صرفه جویی آب در بخش کشــاورزی 
کاهشــی نبوده اســت. در کنار این نماینــدگان مجلس 
نیز می گفتند که این اقدام ســبب مهاجرت بومیان شده 
اســت اما بررسی اطلاعات نشان داد که روند مهاجرت در 
سال های احیای دریاچه برعکس بوده است.وی در بخش 
دیگری از صحبت های خود با اشــاره به اینکه شهریور ماه 
سال گذشته برنامه ای برای صرفه جویی ۴۵۰ میلیون متر 
مکعبی آب در بخش کشــاورزی طی پنج ســال آینده به 
ســازمان برنامه و بودجه تحویل داده شــد، تصریح کرد: 
این برنامه شامل صرفه جویی آب برای کاشت گندم با بذر 
جایگزین گنــدم »کم آب بر« تر و اجرای برنامه هایی برای 
محصولاتی ازجمله سیب، انگور و علوفه است. خوشبختانه 
اولین بودجه گســترده اجرای این برنامه را نیز امسال از 

سازمان برنامه و بودجه دریافت کردیم.
مدیر دفتر برنامه ریزی و تلفیق ســتاد احیای دریاچه 
ارومیــه با بیان اینکه چنانچه بــه این برنامه ها بی توجهی 
شــود و مجدد به سدســازی روی آوریم، سیکل معیوب 
سدسازی، توسعه اراضی کشــاورزی و افزایش فقر تکرار 
خواهد شد، گفت: در چنین شــرایطی دریاچه ارومیه به 
وضعیت ســابق خــود بازخواهد گشــت و در این صورت 
دیگر هیچ دســتگاهی به فکر احیای تالاب ها نخواهد بود.

تجریشی در پایان با تاکید بر اینکه چنانچه شرایط دریاچه 
ارومیه عقبگرد داشته باشد، طوفان های گرد و خاک سبب 
خالی از ســکنه شدن روســتاهای غربی کشور می شود، 
اظهــار کرد: درهــر صورت چنانچه در آینــده مجلس به 
دولت برای سدسازی به بهانه های واهی فشار آورد، دریاچه 

ارومیه خسارت زیادی را متحمل خواهد شد.

کاروانسرای شــاه عباســی که روزگاری محل رفت و 
آمــد بازدیدکنندگان زیادی بود اکنــون باجریمه ای ۲۰ 
میلیاردی و شکایت همسایگان بسته شده است.به گزارش 
باشگاه خبرنگاران جوان از البرز،کاروان سرای شاه عباسی 
بنایی ســنگی و آجری که از دوران صفویه در شهر کرج 
به یادگار مانده است و مساحتی بیش از ۳۰۰۰ متر مربع 
دارد، اکنون با جریمه  ۲۰ میلیاردی و شکایت همسایگان 
بســته شــده است.کاروانسرای عباســی در ضلع جنوب 
شرقی میدان شاه عباسی قرار گرفته و در سال ۱۳۵۶ در 
فهرست آثار ملی ایران ثبت شده است. بنایی که جزئی از 
هویت ملی یک کشور به حساب می آید و تاریخ رنگارنگ 
مرز و بوم ما را برای نســل های آینده به تصویر می کشد.

کاروانسرای شاه عباسی می تواند علاوه برجنبه ملی، ارزش 
گردشگری بالایی هم برای البرز داشته باشد و باعث جذب 
گردشگران زیادی شــود. این بنای تاریخی در کنار سایر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی البرز می تواند 
سالیانه گردشگران زیادی را از نقاط مختلف ایران به خود 
جذب کند، همان طور که طبیعت سرســبز البرز سالیانه 
میزبان طبیعت دوســتان و مردمان بسیاری از استان های 
دیگر کشور است.مدیریت کاروانسرای شاه عباسی برعهده 
کانون جهانگردی و اتومبیلرانی البرز است و زیرنظر اداره 

میراث فرهنگــی این بنای تاریخــی را ادراه می کند، اما 
مدتی است که در های کاروانســرای شاه عباسی به روی 
مردم بسته شده است.محمد صالحی یکی از گردشگرانی 
که در گذشــته از کاروانسرای شــاه عباسی دیدن کرده 
اســت، می گوید: بناهای تاریخی ایران نمایانگر فرهنگ، 
قدمت و اصالت ها هســتند کــه باید در حفظ و نگه داری 
و شناســاندن ابنیه گذشتگان به مردم تلاش زیادی شود. 
چه قدر خوب می شــود که مردمان ایران از وجود چنین 
آثاری آگاهی یابند.علی مقــدم دیگر بازدیدکننده ای که 
در گذشته از کاروانسرای عباســی دیدن کرده می گوید: 
خوب است فرزندان ســرزمینمان را از وجود آثار تاریخی 
و فرهنگ کشورمان آگاه سازیم و بخشی از اوقات فراغت 
آن هــا را به حضــور در مکان های تاریخی و گردشــگری 

بگذرانیم. 
محمدی ،رئیس میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی البرز می گوید: بســته شدن کاروانســرا به علت 
مشــکلاتی است که برای همسایگان به وجود آورد و بهره 

برداری که کاروانسرای شاه عباسی را از کانون جهانگردی 
و اتومبیلرانی البرز اجاره کرده با انجام اعمالی نظیر پخت 
و پز و اجرای برنامه های موســیقی باعث آزار همسایگان 
شده بود.او می افزاید: بنابر شکایت همسایگان درخصوص 
استفاده غیر کاربری از کاروانســرای شاه عباسی، دادگاه 
رای به بســته شــده این مجموعه می دهد. از طرفی هم 
مبلغ ۲۰ میلیارد تومان جریمه به خاطر ســاخت و ســاز 
غیرقانونی توســط شــهرداری بر کاروانسرای شاه عباسی 
اعمــال می شود.ســازمان میــراث فرهنگی جلســاتی با 
خانواده های شاکی، شهرداری و شورای شهر داشته است 
تا همسایگان کاروانسرای عباسی رضایت دهند. همچنین 
قرار اســت که کانون جهانگــردی و اتومبیلرانی این بنای 

تاریخی را به بهره برداری دیگر واگذار کند.
به نظــر می رســد کاروانســرای تاریخی البــرز با ۲ 
مشکل اساسی روبه رو اســت که یکی مربوط به شکایت 
همســایگان می شــود و علت آن اســتفاده غیرکاربری از 
کاروانســرای عباسی است و مشکل دوم مربوط به جریمه 

۲۰ میلیار تومانی کمیســیون ماده ۱۰۰ شهرداری است.
حجتی، معاون معماری و شهرســازی شهرداری منطقه ۲ 
البرز می گوید: جریمه ای که برای کاروانسرای شاه عباسی 
درنظر گرفته شــده به خاطر اســتفاده غیرکاربری از این 
مجموعه تاریخی بوده است.حجتی می افزاید: ۲۰ میلیارد 
تومان مبلغ جریمه با تصویب کمیسیون ماده ۱۰۰ است. 
البته این مبلغ به شــهرداری پرداخت نشــده است و ما 
هم اقدامی برای دریافت چنین مبلغی نداشــته ایم، البته 
با سازمان میراث فرهنگی برای برطرف شدن این مشکل 
وارد مذاکره شــده ایم.کاروانســرای عباسی را می توان به 
نگینی درخشــان در صنعت گردشگری  البرز تبدیل کرد 
البته رسیدن به این مهم نیازمند برنامه ریزی و واگذاری 
این مجموعه به بهره برداری و پیمانکاران کاردان اســت.

مسئله مهم دیگر آن اســت که نباید استفاده غیرکاربری 
از میراث فرهنگی یک مرز و بوم  باعث آســیب رســاندن 
به گردشــگری آن منطقه شــود، صنعت گردشــگری و 
مســائل اقتصادی باید درکنار هم و به صورت قانونی جلو 
روند. جذب گردشــگر یکی از مسائلی است که امروزه در 
تمام دنیا توجه شــایانی به آن می شــود و می تواند علاوه 
برکارآفرینــی و اشــتغال زایی، درآمدهــای کلانی برای 

اقتصاد کشور داشته باشد.

رئیس دانشــگاه علوم پزشکی جندی شــاپور اهواز از 
ادامه واکسیناســیون گروه های هدف در استان خوزستان 
در آینده نزدیک خبر داد.دکتر فرهاد ابول نژادیان در پایان 
نشست ســتاد اســتانی مدیریت کرونا، که در استانداری 
خوزســتان برگزار شــد، با تقدیر از مردم بابت شــرکت 
گســترده در انتخابات اظهار کرد: حضور گســترده مردم 
در انتخابات نشــان از علاقه آن ها به مشارکت و سرنوشت 
کشور برای چهار ســال آینده است که خوشبختانه مردم 
نشان دادند همیشه پای نظام و انقلاب هستند.به گزارش 
ایسنا، وی با اشاره به روند انجام واکسیناسیون علیه کرونا، 
تصریح کرد: تاکنون در خوزســتان ۲۱۱ هزار و ۶۸۰ نفر 
واکسینه شده اند اما حدود سه هفته به دلیل مشکلاتی که 
در خصوص واردات واکســن کرونا وجود داشت، واکسن 
در دســترس نبود.ابول نژادیان افزود: ممکن است فاصله 
بین دوز اول و دوم واکسن برخی از هم استانی ها به جای 
چهار هفته به شش هفته رسیده باشد که در این خصوص 
جــای نگرانی وجود ندارد و اگر تا هشــت هفته هم طول 

بکشد مشــکلی وجود ندارد.رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
جندی شاپور اهواز گفت: محموله جدیدی از واکسن روز 
چهارشنبه به دست ما رســید که تعدادی از آن، واکسن 

اسپونتیک روسیه بود.
وی افــزود: همچنیــن اولین محموله واکســن ایرانی 
کووبرکــت در اختیار ما قــرار گرفته اســت.ابول نژادیان 
تصریح کرد: امیدواریم با ورود محموله جدید یک میلیون 
دوزی واکســن از چین به کشــور و با واردات واکسن در 
یکی دو روز آینده، روند واکسیناسیون با سرعت بیشتری 
ادامه پیدا کند.وی بیان کرد: حدود ۱۰ هزار واکسن برای 
عوامل اجرایــی انتخابات در اختیار ما قرار گرفته اســت 
که امروز واکسیناســیون این افراد انجام می شود. تزریق 
دوز دوم واکســن نیز در استان خوزســتان انجام خواهد 

شد.رئیس دانشگاه علوم پزشــکی جندی شاپور اهواز در 
خصوص دلیل عدم تزریق واکســن بــرای عوامل اجرایی 
قبل از برگــزاری انتخابات، گفت: با توجــه به اینکه بعد 
از ظهر چهارشــنبه واکسن به دســت ما رسید، بر اساس 
صحبت های انجام شده با ستاد انتخابات خوزستان تزریق 
واکســن برای این افراد در روز پنجشــنبه به صلاح نبود 
زیرا ممکن بود برخی افراد به دلیل عوارض واکسن، دچار 
تب و لرز یا بدن درد شــوند و نگــران بودیم این عوارض 
موجب شوند برخی افراد نتوانند به عنوان مجری انتخابات 
پای صندوق ها حضور پیدا کننــد.وی افزود: البته تزریق 
واکسن یک روز قبل از برگزاری انتخابات نیز هیچ ایمنی 
ایجاد نمی کرد.ابول نژادیان گفــت: احتمال دادیم که این 
افراد در حال اســتراحت و رفع خستگی ناشی از برگزاری 

انتخابات باشــند بنابراین امروز روند واکسیناسیون برای 
آن ها انجام خواهد شــد.وی افــزود: همچنین ادامه  روند 
واکسیناســیون برای افراد بالای ۶۵ ســال در دستور کار 
اســت. تاکنون در استان خوزســتان ۵۲ درصد افراد ۶۵ 
تا ۷۰ ســال و ۸۰ درصد افراد بالای ۸۰ ســال واکسینه 
شده اند.رئیس دانشــگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز 
تصریح کرد: مهم ترین راه کنترل بیماری، واکسیناســیون 
اســت و تا زمانی که واکسیناسیون را کامل انجام ندهیم 
رعایت تمام پروتکل های اجتماعــی و محدودیت ها جزو 
الزامات هســتند.ابول نژادیان گفت: در هفته گذشــته به 
دلیل برگزاری نشست های خانوادگی به ویژه نشست های 
انتخابات شوراها و مجالس خانوادگی، موارد سرپایی ابتلا 
به کرونا در استان خوزســتان ۶ درصد افزایش یافت. در 
این مدت، موارد بســتری افزایش نیافتــه و موارد فوتی 
نیز ۱۲.۹ درصــد کاهش یافته اســت. امیدواریم در این 
 هفته بــا رعایت پروتکل هــای بهداشــتی از این مرحله

 عبور کنیم.

فاطمه نوروزیان گفت: ورود مسافر از مسیرهای هوایی 
داخلی، راه آهن و پایانه های مســافری بدون تست منفی 
کرونا از دیروز به هرمزگان ممنوع است.به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان، فاطمه نوروزیان سخنگوی دانشگاه علوم 
پزشــکی هرمزگان بیان داشت: چهار تن دیگر از بیماران 
مبتلا به کرونا در هرمزگان جان باختند و شمار کل جان 

باختگان این بیماری در استان به هزار و ۳۷۹ نفر رسید.
سخنگوی دانشــگاه علوم پزشــکی هرمزگان با اشاره 
به اینکــه ۱۹۵ بیمار مبتلا به کرونا در بیمارســتان های 
استان بســتری شــدند و اکنون در مجموع ۶۶۹ نفر در 
بیمارســتان های اســتان تحت مراقبتند، اظهــار کرد: از 
مجموع بســتری ها، ۹۶ نفر در بخــش مراقبت های ویژه 

)آی. ســی. یو( بســتری هســتند و حال ۱۸ نفر از آن ها 
وخیم است.

نوروزیان اضافه کرد: ورود مســافر از مسیرهای هوایی 
داخلی، راه آهن و پایانه های مســافری بدون تست منفی 
کرونا از دیروز به هرمزگان ممنوع شــد. هم اکنون میزان 
آلودگــی در اداره های دولتی و به ویــژه بانک ها به دلیل 

رعایت نشدن دســتورالعمل ها و نبود تهویه مناسب زیاد 
است.سخنگوی دانشــگاه علوم پزشــکی هرمزگان بیان 
کرد: شــیوه نامه نصب و به کارگیری سیستم های تهویه 
در ادارات را به ســتاد اســتانی مدیریت کرونا ارائه شده 
و حتی نوع و قدرت مناســب دســتگاه های تهویه را نیز 

مشخص کرده ایم.

هواشناســی  کل  اداره  بینــی  پیــش  کارشــناس 
آذربایجــان غربــی گفت: دمــای هوای اســتان افزایش 
می یابد.اســماعیل ســیمایی در گفــت وگــو با ایســنا 
 افــزود: تا اواخرهفته دمای اســتان بــه تدریج تا ۴درجه

 افزایش می یابد.
وی تصریــح کرد: تا اوخر هفته جــوی پایدار ، آرام و 
گاها همراه با وزش باد در برخی مناطق شــمالی اســتان 

را شــاهد خواهیــم بود.ســیمایی خاطر نشــان کرد: در 
۲۴ ســاعت تکاب بــا ۶درجه بالای صفــر خنک ترین و 
 بوکان بــا ۳۷درجه بالای صفر گرمترین شــهر اســتان

 گزارش شد. 
کارشــناس پیش بینی اداره کل هواشناسی آذربایجان 
غربــی با تاکید بــه اینکه دمای هوای ارومیه نســبت به 
مدت زمان مشــابه سال قبل خود نشــان دهنده افزایش 

الگوهای دمایی اســت، یاد آور شد: در ۲۴ ساعت ارومیه 
در گرمتریــن ســاعت ۳۳درجه بالای صفــر و در خنک 
ترین ســاعت ۱۸درجه بالای صفر گزارش شد.وی ادامه 
داد: بــا توجه به رونــد تدریجی افزایش دمــا و احتمال 
آتش ســوزی در مراتع و جنگل های استان، هم استانی ها 
 درصورت روشن کردن آتش نسبت به خاموش کردن آن

 دقت کنند.

مدیر دفتر برنامه ریزی و تلفیق ستاد احیای دریاچه ارومیه عنوان کرد

بدهی ۳۰ میلیارد متر مکعبی وزارت نیرو به دریاچه ارومیه 

چراغ های تاریخ در شاه عباسی رو به خاموشی است

گنجینه ملی زیر گرد و غبار فراموشی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی اهواز خبر داد

افزایش ابتلا به کرونا در پی نشست های انتخاباتی

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان خبر داد
میزان بالای آلودگی به ویروس کرونا در ادارات و بانک های هرمزگان

 ورود مسافران به شرط تست

احتمال آتش سوزی در مراتع و جنگل های آذربایجان غربی

احتمال اوج گیری دوباره کرونا در اردبیل
طبق آمار ارائه شده از سوی دانشــگاه علوم پزشکی استان اردبیل در ۲۴ 
ســاعت ۱۹ بیمار جدید کرونایی بســتری و ۵۰ بیمار بد حال نیز در بخش 
مراقبت های ویژه تحت درمان قرار گرفتند.شــهرام حبیب زاده، رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی اســتان اردبیل در گفت وگو با خبرنگار مهر، با اشــاره به روند 
رعایت پروتکل های بهداشتی در شــعب اخذ رأی انتخابات دیروز اظهار کرد: 
خوشــبختانه میزان رعایت موازین بهداشتی در شعب اخذ رأی استان اردبیل 
قابــل قبول بوده و ناظرین بهداشــتی نیز به صورت مکرر بــا حضور در این 
شــعب بر روند اجرای پروتکل ها نظارت داشتند.وی از احتمال افزایش تعداد 
بســتری های کرونایی در هفته های آینده خبر داد و افزود: با توجه به فعالیت 
شبانه روزی برخی ســتادهای انتخاباتی و افزایش تردد در مکان ها سر بسته 
پیش بینی می شــود با افزایش شیوع کرونا در اســتان اردبیل مواجه باشیم.

رئیس دانشــگاه علوم پزشکی استان اردبیل از شهروندان خواست از برگزاری 
هر گونه مراســم دورهمی و یا عدم رعایت پروتکل های بهداشــتی در اماکن 
عمومی و پر تردد شــهر اردبیل خــودداری نمایند.حبیب زاده به ارائه آخرین 
آمار کرونا در ۲۴ ســاعته در اســتان اردبیل پرداخت و گفت: طی شبانه روز 
گذشته ۱۹ بیمار جدید مبتلا به کرونا در مراکز درمانی استان اردبیل بستری 
شــدند و با ادامه این روند پیش بینی می شــود شــرایط کرونایی در اردبیل 
همچنان شــکننده و ناپایدار باقی بماند.وی از فوت سه بیمار کرونایی در ۲۴ 
ســاعته خبر داد و افزود: از مجموع ۳ بیمار فوت شــده در این مدت ۲ بیمار 
از شهرســتان اردبیل و یک بیمار از شهرســتان پارس آباد می باشــند.رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی استان اردبیل تصریح کرد: در این مدت ۲۳ بیمار مبتلا 
به کرونا با بهبودی نسبی از بیمارستان های استان اردبیل مرخص و ۵۰ بیمار 
بــد حال نیز در بخش مراقبت های ویژه قرار دارنــد.وی بیان کرد: هم اکنون 
شهرســتان های اردبیل و مشگین شــهر در وضعیت نارنجی و شهرستان های 
پارس آباد، خلخال، گرمی، بیله سوار، نیر، نمین، سرعین، کوثر و اصلاندوز در 

وضعیت زرد کرونایی قرار دارند.

 شرق و مرکز اصفهان 
این هفته با گردوخاک درگیر است

کارشــناس مرکز پیش بینی هواشناسی اســتان اصفهان گفت: با توجه به 
رطوبت بســیار کم اراضی شرق استان، وزش باد به نسبت شدید ریزگردها را 
تا مناطق مرکزی به ویژه کلانشــهر اصفهان پراکنده می کند.ابراهیم هنرمند 
در گفت وگو با مهر با اشاره به استقرار جوی به نسبت پایدار در سطح استان، 
اظهار داشــت: آسمان بسیاری از مناطق در ســه روز آینده صاف پیش بینی 
می شــود و وزش باد به نســبت شــدید به ویژه در مناطق شمالی شرقی و تا 
حدی مرکزی همراه با گردوخاک محلی اســت.او افزود: اســتان های کرمان، 
سیستان و بلوچستان و خراســان جنوبی در روزهای پیش رو با گرد و خاک 
درگیر خواهند بود که مناطق شرقی اصفهان نیز از این معضل مستثنی نیست 
و با توجه به رطوبت بســیار کم اراضی، وزش باد ریزگردها را در هوا پراکنده 
می کند.کارشناس مرکز پیش بینی هواشناسی استان اصفهان خاطرنشان کرد: 
وزش بادهای شرقی به سمت مناطق مرکزی استان سبب کاهش کیفیت هوا 
به ویژه کلانشــهر اصفهان می شــود و کیفیت هوا در روزهای پیش رو برای 
گروه های حساس ناسالم پیش بینی می شــود.هنرمند با اشاره به کاهش تا ۲ 
درجه ای دمای هوا گفت: دمای هوای کلانشهر اصفهان در خنک ترین ساعات 

بامداد امروز به ۲۰ درجه سانتیگراد بالای صفر می رسد. 

اجرای 34 هزار طرح عمرانی برکت در 4500 روستا
مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امــام از اجرا و  بهره برداری از 
۳۴ هزار طرح عمرانی و زیربنایی این بنیاد در مناطق محروم کشور خبر داد.

امیرحسین مدنی با اعلام این خبر افزود: بنیاد برکت نسبت به اجرا و عملیاتی 
کردن بیش از ۵۳ هزار طرح عمرانی و زیربنایی در مناطق محروم و روستایی 
و عشایری کشــور متعهد اســت که نزدیک به ۳۴ هزار طرح به بهره برداری 
رســیده و مابقی نیز در حال اجرا هســتند.وی یادآور شــد: مجموع تعهدات 
بنیاد در حوزه های عمرانی و زیربنایی بیش از ۲۴ هزار میلیارد ریال است که 
تاکنــون بیش از ۱۶ هزار میلیارد ریال آن پرداخت شــده. مدنی افزود: بنیاد 
برکت همچنین بهره برداری از ۱۷ هزار و ۴۳۲ پروژه عمرانی و زیربنایی شامل 
مدرسه، مســجد و مرکز فرهنگی و مذهبی، بیمارستان، پایگاه سلامت، خانه 
و مرکز بهداشــت، مسکن محرومین و آب رسانی روستایی را برای سال ۱۴۰۰ 
هدف گذاری کرده است.به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، ۵ هزار و ۱۶۴ میلیارد 
ریال اعتبار برای اجرای و عملیاتی کردن این ۱۷ هزار و ۴۳۲ پروژه پیش بینی 
شده است. مدنی در تشریح طرح های عمرانی و زیربنایی بنیاد برکت در سال 
جاری اظهار داشت: امسال ساخت ۷۰۰ مدرسه را در مناطق محروم، روستایی 
و عشایری کشور در دستور کار داریم. همچنین ۲۰۰ مسجد و مرکز فرهنگی 
و مذهبی در این مناطق احداث می شــود. وی ادامه داد: ساخت ۲ بیمارستان 
و احداث ۳۰ پایگاه ســلامت، خانه و مراکز بهداشــت از جمله دیگر اقدامات 

عمرانی بنیاد در حوزه بهداشت و درمان در سال جاری است.

 لزوم واکسیناسیون آبزیان با توجه به گرم شدن زمین
 و بروز خشکسالی در خراسان رضوی

رئیس اداره بهداشــت و مدیریت بیماری های آبزیان اداره کل دامپزشکی 
خراســان رضوی گفت: بــا توجه به گرم شــدن زمین و مواجهــه با پدیده 
خشکســالی، بی آبی و ارتباط آن با بروز بیماری ها، واکسیناســیون آبزیان در 
اولویت قرار گیرد.محسن نژاد در این خصوص اظهار کرد: توسعه آبزی پروری 
در دو دهه گذشــته  علاوه بر روندی صعودی نقش  بســیار مهمی در تامین 
غذای جامعه و ایجاد اشــتغال و توســعه روستایی داشته است. طی چندسال 
اخیر در کشــور ما نیز به مقوله پرورش آبزیان توجه ویژه ای مبذول شــده و 
طرح های گســترده ای در این زمینه اجرا شــده است.وی افزود: با توسعه این 
صنعت وافزایش تراکم آبزیان در واحد ســطح و نیز پدیده بی آبی وگرم شدن 
آب های جاری به عنوان عوامل اســترس زا، امکان بروز و شیوع بیماری ها دور 
از انتظار نبوده وشاهد بروز بیماری هایی نظیر »استرپتوکوکوزیس« در مزارع 
آبزیان ســردآبی هســتیم که بیماری مورد اشاره یک عفونت »سپتی سمیک 
باکتریال« بوده و خســارات اقتصادی زیادی به این صنعت تحمیل می نماید.

رئیس اداره بهداشــت و مدیریــت بیماری های آبزیان اداره کل دامپزشــکی 
خراســان رضوی بیان کرد: عامل بیماری به ســهولت از ماهی آلوده به سایر 
آبزیان ســالم و نیــز آب و مواد خوراکی منتقل گشــته  و تا مدت ها در لجن 
کف استخر و نیز ماهیان آلوده ) حتی در حالت انجماد( باقی می ماند.محسن 
نژاد خاطرنشان کرد جهت پیشــگیری از بیماری، انجام واکسیناسیون، امری 
ضروری اســت و خوشــبختانه به همت متخصصین داخلی واکسن بیماری، 
بومی ســازی شــده  و به اندازه کفایت در بازار موجود است.به گزارش روابط 
عمومی اداره کل دامپزشــکی خراســان رضوی، وی یادآور شد: ایمنی ناشی 
از واکســن، علاوه بر کنترل بیماری و کاهش تلفــات از مصرف بی رویه آنتی 
بیوتیک ها ونیز آزمایشات غیر ضروری جلوگیری نموده که بالطبع هزینه های 

تولید را کاهش خواهد داد.

خرید و فروش افسار گسیخته رأی در آبادان
نماینده مردم آبادان در مجلس شــورای اسلامی، گفت: با توجه به تخلفات 
صــورت گرفته در حوزه انتخابیه شهرســتان آبادان، بــا جدیت پیگیر ابطال 
انتخابات شــورای اسلامی این شــهر خواهم بود.ســید مجتبی محفوظی در 
گفت وگو با ایلنا مرکز خوزســتان، اظهار داشــت: ملت تمام آن چیزی را که 
باید انجام می داد انجام داد و نوبت مســئولان اســت کــه وفاداری خود را به 
مردم اثبات کنند.وی ادامه داد: در آبادان آمار مشــارکت نســبت به انتخابات 
قبل، افزایش چشــمگیری داشته و جای شــکر آن باقی است.نماینده مردم 
آبادان در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به تخلفات صورت گرفته در فرآیند 
رأی گیری، تصریح کرد: متأسفانه در روز جمعه گذشته خرید و فروش رأی در 
سطح شهرســتان و اطراف شعب اخذ رأی افسارگسیخته بود و مقادیر بالایی 
خرید و فروش رأی صورت گرفته اســت و در صورت مشــاهده رتبه صعودی 
توسط نامزدهایی که مشمول این تخلفات بوده اند و بیشترین آمار خرید رأی 
را داشــته اند، مجبور می شویم که انتخابات شورای شهر آبادان را باطل کنیم.

محفوظــی عنوان کرد: میزان، رأی ملت اســت نه خرید آرا، با اتفاقاتی که در 
شهر آبادان رخ داده است، میزان، پول اسپانسرهای انتخاباتی است، میزان، زر 
و زور اســت و این خلاف قانون و منویات معمار کبیر انقلاب مبنی بر »میزان، 
رأی ملت است«، خواهد بود.وی تصریح کرد: بر اساس اتفاقی که در شهرستان 
آبادان رخ داده، گام به ســمت ابطال انتخابات خواهم برداشت، انتخاباتی که 

سرنوشت آن با پول تعیین شود، انتخابات نیست.

اخبار کوتاه


